
Uresničevanje investicijskih
programov močno zaostaja

Na 34. seji občinske skupščine 26. julija boido vsi trije zbori med
drugim obravnavali tudi uresničevanje družbenega načrta za leto
1977. To zgodnje obravnavanje kazalcev družbenega razvoja v
prvi polovici letošnjega leta v primerjavi z rezultati zaključnih
računov za leto 1976 je vsekakor izraz velike zainteresiranosti
občinske skupščine, da s pravočasnimi akdjami usmeri gospodar-
ska gibanja v doseganje planskih ciljev. Ne le priporočilo, obvez-
nost vseh temeljnih delegacij je, da o tem gradivu — še posebno v
združenem delu — temeljito razpravljajo, ugotovijo vsaka svoj
položaj in poiščejo možnosti, ki naj zagotovijo, da bodo v drugi
polovid leta rezultati boljši in da čimbolj zmanjšajo zaostajanja iz
lanskega leta in iz letošnjih prvih mesecev. Razprava pa naj ne

ostane le znotraj temeljnih delegacij in njihovih konferenc, marveč
naj se razširi v vse oblike samoupravnega odločanja in odgovorno
steče v vseh družbenopolitičnih organizacijah. Opo/oriti moramo,
da bi bilo le primerjanje podatkov iz letošnjega polletja s podatki
lanskega polletja nerealno, ker so bile lanske osnove v večini plan-
sko nedosežene in prenizke. še zlasti v industriji. Sicer pa so gospo-
darska gibanja v letošnjem polletju dokaj ugodna in kažejo možno-
sti, da bo z zavzeto akcijo zamujeno nadoknadeno. Najbolj zaosta-
jamo na področju investicij in to dejslvo nujno odpira problem
doseganja načrtovane rasti proizvodnje v prihodnjem letu.

(Nadaljevanje na 2. strani)



(Nadaljevanje s 1. strani)

O tem in o drugih kazalcih izvajanja srednjeročnega načrta
gospodarskega razvoja občine nam govori v danasnjem se-
stavku načelnica oddelka za gospodarstvo in članica izvršnega
svela skupščine občine Moste-Polje Slavka Kržan.

LETOS SE KAŽEJO
NEKOLIKO UGODNEJŠA

GIBANJA
Letos poteka drugo leto izva-

janja srednjeročnega načrta
1976—80. Zato je pomembno
opozoriti na ključne probleme,
ki so bistvenega pomena za ure-
sničitev dogovorjene razvojne
politike.

Za oceno doseganja osnovnih
ciljev razvoja v drugem letu
srednjeročnega obdobja je
pomembno, kakšne pozitivne in
negativne strani razvoja smo
prenesli iz preteklega obdobja.

Ob zaključku leta 1976 smo
ugotavljali, da so na nekaterih
področjih doseženi načrtovani
cilji razvoja, kot na primer na
področju zaposlovanja, zunan je-
trgovinske menjave, likvidnosti
poslovanja, finančne discipline
in podobno.

Kljub pomembnim dosežkom
pri uresničevanju politike stabi-
lizacijc pa na nekaterih po-
membnih področjih odstopamo
od dogovorjene politike srednje-
roCnega načrta: načrtovana
stopnja rasti industrijske proi-
zvodnje ni bila dosežena, prav
tako ni bila dosežena stopnja
rasti produktivnosti dela ter
reproduktivna sposobnost go-
spodarstva, predvsem industrije;
realizacija investicijskih naložb
zaostaja za načrtovano dinamiko
itd.

Podatki prvega polletja 1977
kažejo na dokaj ugodna gospo-
darska gibanja. Rast družbenega
proizvoda in fizičnega obsega
proizvodnje je nad načrtovano
letno stopnjo; zaposlovanje se
giblje v okviru planskih predvi-
devanj; reproduktivna sposob-
nost je nekoliko v porastu, ven-
dar še niso dosežena načrtovana
razmerja v razporejanju do-
hodka TOZD, po katerih bi
morale vse oblike porabe, razen
investicij v osnovna sredstva,
rasti počasneje od dohodka.
Vendar je pri oceni poslovanja
treba upoštevati specifičnosti
gospodarskih gibanj v preteklem
letu, ki povzročajo precejšnjo
neprimerljivost polletnih podat-
kov. Tu gre predvsem za velik
zastoj v industrijski proizvodnji v
lanskem polletju, ko nismo
dosegli ravni fizičnega obsega
proizvodnje predhodnega ob-
dobja, kot tudi za dopolnitve v
obračunskem sistemu, uveljav-
ljanje v drugi polovici lanskega
leta. Zato bi bila ocena le na

osnovi polletnih kazalcev ne-
realna oziroma bi bila lahko
preveč optimistična glede na
nizko osnovo primerjalnih po-
datkov lanskoletnega pollctja.

V INDUSTRIJI BO
TREBA NADOKNADITI

LANSKI IZPAD

Kljub temu pa na osnovi pred-
videvanj delovnih organizacij
ocenjujemo, da bo ob koncu
letošnjega leta moč doseči načr-
tovano letno rast realnega druž-
benega proizvoda v višini 6 %
kot tudi načrtovano rast fizič-
nega obsega industrijske proi-
zvodnje. Ta predvidevanja te-
meljijo predvsem na pričakova-
nih ugodnih konjunkturnih
gibanjih na domačem trgu,
manj pa na porastu družbenega
proizvoda, ki naj bi ga dale po
srednjeročnem načrtu predvi-
dene investicijske naložbe. Za
srednjeročno obdobje smo načr-
tovali pospešeno gospodarsko
rast kakor tudi višjo produktiv-
nost dela, predvsem pri realiza-
ciji novih kapitalno intenzivnih
naložb. Na tej osnovi smo tudi
načrtovali, da bo realna stopnja
rasti družbenega proizvoda v
zadnjih letih srednjeročnega
obdobja viš ja kot v prvih letih (v
prvih dveh letih 5—6%, v na-
slednjih 7—8 %). Vendar prav
uresničevanje investicijskih
programov v prvih dveh letih
izvajanja srednjeročnega načrta

OBVESTIIO
Obveščamo bralce, razna-

šalce in dopisnike. da bo na-
slednja številka NSK izšla
sredi septembra. Prispevke
bomo sprejemali do 1. sep-
tembra.

Uredništvo

močno zaostaja v predvideni
dinamiki. To pa odpira problem,
kako v naslednjih letih doseči
načrtovano gospodarsko rast kot
tudi produktivnost dela ter na tej
osnovi načrtovani družbeni
razvoj.

Hitrejši gospodarski razvoj v
občini smo načrtovali tudi s
pospešenim razvojem industrije,
ki naj bi se razvijala z višjo po-
prečno letno stopnjo rasti
(8,1 %) kot gospodarstvo v celoti
(6,5 %). S tem naj bi se tudi delež
industrije v družbenem proi-

zvodu občine občutno povečal
(od 42 na 45 %).

Prav v tej dejavnosti pa smo v
preteklem letu oziroma v prvem
letu srednjeročnega obdobja
dosegli izredno nizko rast (načr-
tovano 6 %, doseženo 2 c/r), in to
zaradi stagnacije industrijske
proizvodnje predvsem v I. pol-
Ietju lani (uvozne rcstrikcije,
probletn zalog, sprememba ob-
računskega sistema ipd.). Letoš-
nja polletna gibanja so sicer do-
kaj ugodna, stopnje rasti so pre-
sežene, vendar bo treba računati
na prej omenjene specifičnosti,
predvsem pa, da bo treba v letoš-
njem in v naslednjih letih nado-
knaditi izpad preteklega leta, da
bi do konca srednjeročnega
obdobja dosegli to, kar smo na-
črtovali.

ZAOSTAJANJE
V INVESTICIJSKEM

PROGRAMU
V lanskem letu so bile dogra-

jene nekatere pomembne kapi-
talno intenzivne investicije, ki
bodo prispevale k višji stopnji
rasti industrije: Saturnus —
tovarna avtoopreme, Tiskarna
Jožeta Moškriča, Totra — to-
varna pozamenterije, Papirnica
— V. papirni stroj (ki ima tre-
nutno še težave, vezane na po-
skusno obratovanje, pričaku-
jemo pa, da bo do konca leta
obratoval s polno kapaciteto).

Kljub temu pa se pojavlja
problem zakasnitve nekaterih
pomembnih investicij, na katerih
v večji meri temelji načrtovana
pospešena rast industrije v pri-
hodnjih letih: Toplarna kasni z
gradnjo II. faze 50 MW turboa-
gregata za skoraj dve leti; glede
gradnje tovarneželatine v okviru
HP Kolinska — Koteks-Tobus še
ni dokončne odločitve s strani
investitorjev; za gradnjo nove
tovarne za polpripravljeno in
pripravljeno hrano v okviru HP
Kolinska pripravljajo idejni pro-
jekt in investicijski program,
vendar je oboje že sedaj v zao-
stanku za pol leta; gradnja to-
varne Plutal in UNIS-ROG v
ITS coni kasni že za skoraj dve
leti.

Ttidi realizacija investicij, ki so
z družbenim planom SRS opre-
deljene kot prioritetne na po-
dročju bazne kemije, kasni v
izvajanju: Julon kot nosilec inve-
sticije za razširitev kapacitet
proizvodnje poliatnidov kasni v
pripravah za pridobitev gradbe-
nega dovoljenja, medtem ko je v
okviru Polikema realizacija
projekta dimetilteraftalata še
vprašljiva glede na določitev
mikrolokacije. Možnost zanjo
obstaja v energetski coni Dolsko.

Tudi glede gradnje terminalov
v ITS coni Most še niso usklajeni
interesi za izdelavo skupnih
programov in združevanje" sred-
stev za skupna vlaganja med
nosilci ŽG Ljubljana, Javna
skladišča in Vektor.

Večina investicij je lociranih v
industrijski coni Moste (ITS) in v
energetski coni Dolsko. Pri tcm
pa ugotavljamo, da ni zadostne
iniciativnosti za sočasno in
kompleksno gradnjo cone kakor
tudi ni zadostne koordinacije
med investitorji in drugimi de-
javniki, ki se vključujejo v grad-
njo cone. Neusklajeni odnosi
kažejo na potrebo po ustanovitvi
koordinacije in določitvi nosilcev
nalog za realizacijo programa
industrijske cone. Iniciativa za
tako povezovanje naj bi potekala
prek razvojne gospodarske
skupnosti občine, ki naj bi zago-
tovila tudi ustreznejše vključe-
vanjc regionalne gospodarske
zbornice, zavoda za razvoj Ljub-
Ijanc, Soseske in banke.

ODSTOPANJA OD
SREDNJEROČNEGA

NAČRTA
SO TUDI NA PODROČJU

PRESKRBE OBČANOV
Med prioritetnimi nalogami v

srednjeročnem načrtu je tudi

izboljšanje preskrbe občanov.
Kljub veliki angažiranosti izvrš-
nega sveta, upravnih organov in
krajevnih skupnosti pa prav na
tem področju ugotavljamo naj-
večja odstopanja v dinamiki
izvajanjn investicij. Ocenjuje-
mo, da v letošnjem letu ne bo
realizirana niti ena investicija po
sprejetem programu: eradnja
potrošniškega centra v Stepanj-
skem naselju zaostaja za načrto-
vano dinamiko skoraj za leto dni,
trenutno je v postopku pridobi-
vanje gradbene dokumentacije;
za gradnjo samopostrežne' trgo-
vinc v Zalogu teče postopek za
pridobitev soglasja na glavni
projckt in gradbeno dovoljenje
— predviden pričetek gradnje je
v avgustu letos; za gradnjo
samopostrežne trgovine v MS-6
Slape teče postopek za spre-

membo zazidalnega načrta in
pridobitev lokacije. Glede na
dolgotrajne postopke in usklaje-
vanja bo možna gradnja šele v
drugi polovici leta 1978.

Tudi na zunajmestnih območ-
jih, kjer je problem preskrbe
posebno pereč, dela ne potekajo
po programu: večjo zakasnitev
ugotavljamo pri gradnji trgovine
v Hrušici, kjer je potrebna spre-
memba GUP. LUZ ima naro-
čilo, da to izdela do oktobra
letos.

Tudi gradnja tržnice v centru
Most ne teče v predvidenih
rokih. Dokumentacijo in inte-
rcse vseh udeleženccv usklajuje
posebna komisija izvršnega
sveta. Glede na visoko predra-
čunsko vrednost (prek 4 mili-
jarde S-din) bo za realizacijo te
investicije potrebno doseči širše
združevanje sredstev.

Ker realizacija načrtovanih
frivesticij na področju preskrbe
občanov kljub prizadevanjem
vseh dejavnikov ne poteka v
predvidenih rokih in v težnji, da
bi bila dosežena neposredna
povezava med investitorji in
potrošniki, je izvršni svet predla-
gal, da bi v tistih krujevnih skup-
nostih, v katerih so po družbe-
nem načrtu občine ti objekti
naertovani, ustanovili gradbene
odbore, ki bi neposredno koordi-
nirali naloge med vsemi dejavni-
ki.

Glede na problem splošnega
zaostajanja v investicijski dejav-
nosti ugotavljamo, da so vzroki
splošno znani: prepočasne pri-
prave investicijskih programov,
pomanjkanje lastnih sredstev,
dolgotrajni postopki do končne
odobritve investicijskih progra-
mov in težave pri uvozu opreme
in ne nazadnje pomanjkanje
ustreznih profilov kadrov itd.

Poleg splošnih vzrokov pa je
zaviralni dejavnik pri realizaciji
investicij v Ljubljani tudi neizde-

lana novelacija GUP (Gene-
ralnega plana urbanističnega
razvoja mesta Ljubljana).
Vzrok, da se še niso lotili novela-
cije GUP, so nezagotovljena
finančna sredstva (28 milijonov
din) in nedodelane projektne
naloge. Zato je med drugim
prvenstvena naloga na področju
urbanizma izdelati podrobni
načrt ali regulacijo za območje
GUP v občini. Za izdelavo tega
bo sklenjena pogodba z
LUZOM z rokom izdelave
konec pomladi prihodnjega leta.

NA DRLJGIH PODROČJIH
TEČE VSE PO NAČRTU
Uspešno izvajamo načrtovane

naloge na področju kmetijstva.
Za območje občine je bila usta-
novljena skupnost za pospeševa-
nje kmetijstva, ki bo s povezova-
njem krajevnih skupnosti, živil-
ske industrije, kmetijskih orga-
nizacij in drugih dejavnikov
prispevala k nadaljnjemu ra-
zvoju družbenega in zasebnega
kmetijstva v občini. Tudi kmetij-
ska zemljiška skupnost se
uspešno vključuje v razvoj kme-
tijstva v občini. Sprejet je bil
prostorski načrt za potrebe kme-
tijstva v občini. Izvajajo meliora-
tivna dela na območju krajevnih
skupnosti Zadvor in Vevče-Zg.
Kašelj ter v hribovitih nredelih
občine.

Tudi na področju stanovanj-
skega gospodarstva poteka
dinamika gradnje v skladu s
sprejetim programom. V prvem
polletju je bilo zgrajenih v druž-
benem sektorju 420 stanovanj —
od 943 načrtovanih za leto 1977.

Na področju komunalnega
gospodarstva načrtovane naloge
izvajajo po programu. Problem
pa je zakasnitev pri ustanavlja-
nju komunalne interesne skup-
nosti, ki bo prevzela celotno
kolektivno in individualno
komunalno potrošnjo ter ureja-
nje stavbnih zemljišč, kar je bilo
doslej financirano iz splošne
porabe. Vzrok temu pa je v tem,
da kasnijo podpisniki sporazu-
ma. Glede na to, da se bo v letu
1978 komunala financirala iz
komunalne interesne skupnosti,
je nujna čimprejšnja ustanovitev
komunalne interesne skupnosti.

Poleg investicij in vzdrževal-
nih del, ki se financirajo iz sred-
stev splošne porabe, se bodo v
okviru 10-letnega programa
gradnje cest v Ljubljani lotili
izdelave investicijsko-tehnične
dokumentacije za rekonstruk-
cijo Poljanske—Litijske ceste
pričetek gradnje je predviden <
prihodnjem letu.

Podpisan je tudi družbe
dogovor o uporabi presežko1

posojila za ceste, s katerim s<
presežki, zbrani v naši občini >
višini 11,900.000 din, namenjen
za rekonstrukcijo štiripasovn«
Šmartinske ceste na odseki
Kajuhova cesta — obvoznica.

Gibanje sredstev skupn
porabe kaže, da bo porast tolik-
šen, da bo moč pokriti predvsem
večje stroške za razširjeno de-
javnost v šolstvu, socialnem
skrbstvu, zdravstvu ter deloma v
otroškem varstvu. Na področju
osebnih dohodkov bodo dopuš-
čala delno usklajevanje osebnih
dohodkov med družbenimi de-
javnostmi kot tudi zmanjševanje
nesorazmerja v primerjavi z
osebnimi dohodki v gospodar-
stvu. Investicije v družbene
dejavnosti potekajo po začrta-
nem programu, niso pa se še lotili
izdelave investicijskih progra-
mov za objekte, ki so v programu

predvideni za gradnjo v prihod-
njem letu.

V zvezi z gradnjo družbenega
centra Most potekajo v komisiji
izvršnega sveta usklajevanja
zaradi predimenzioniranih za-
htev glede uporabnikov razpo-
ložljive površine po zazidalnem
načrtu. Skupščina bo v kratkem
imenovala gradbeni odbor,
naročnik tehnične dokumenta-
cije za gradnjo centra naj bi bila
skupščina občine.

Samoupravni sporazumi o
temeljih načrtov razvoja posa-
meznih družbenih dejavnosti za
obdobje 1976—80 so bili spre-
jeti v juliju letos, samoupravne
interesne skupnosti pa bodo
morale sprejeti srednjeročne in
letne programe, s katerimi bodo
konkretneje opredelile razvoj
svojih dejavnostih, začrtanih v
samoupravnih sporazumih.


